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כשהרעם מגיע באמצע קריאת שמע – האם לברך עליו?

על ברק ורעם, יש לברך 'בתוך כדי דיבור' לשמיעת הברק והרעם; ואף אם 
הפסיק בדיבור מיד לאחר הברק, וכגון שהודיע לבני ביתו כי "יש ברקים" – יברך. 
ואם ראה ברק ולאחר מכן שמע רעם, ובֵרך על הרעם – הגם שכבר חלף יותר 
מכדי דיבור מהברק, חלה ברכתו גם על הברק, כיון שהברק והרעם באו יחד 

מיצירה אחת; ושוב לא יברך בעת ראיית ברק אחר. וכיון שאינו יכול לברך לאחר 
מכן, חייב להפסיק אף באמצע לימודו כדי לברך. ונחלקו הפוסקים אם רשאי 
להפסיק באמצע קריאת שמע, ויש שהכריע שמותר לברך דווקא בין הפרקים.
]שו"ע רכז, ג, ומשנ"ב יב; ביאורים ומוספים דרשו, 10 ו־12[

מדוע תקנו הגאונים לקדש בבית הכנסת?

 האם בימינו אפשר לבטל
את המנהג לקדש בבית הכנסת ?

ענייני דיומא

 הדף היומי בהלכה

 הדף היומי בהלכה

מנהג קדום מימי חכמינו ז"ל לקדש בבית הכנסת עבור האורחים האוכלים 
ושותים בבית הכנסת ואין להם יין משל עצמם. ובימי הגאונים כבר פסקו 
האורחים מלאכול בבית הכנסת, ואף על פי כן תיקנו הגאונים להמשיך במנהג 
זה; אלא שכיון שאיש לא יצא ידי חובה בקידוש זה, נהגו לתת לקטן שהגיע 

לחינוך לשתות מהיין, כי למקדש עצמו אסור לטעום, שהרי אינו סועד במקום, 
ואין קידוש אלא במקום סעודה, וכיון שאינו יוצא ידי חובת קידוש, אינו רשאי 

לטעום מהיין. ]שו"ע רסט, א, ומשנ"ב ב ו־ה[

המנהג הנ"ל, לקדש בבית הכנסת עבור האורחים, הונהג בימי הגאונים והראשונים 
בכל המקומות, אולם, בארץ ישראל לא התפשטה תקנה זו. והשולחן ערוך כתב 
שעדיף שלא להנהיג כן גם בחו"ל. ובקהילות רבות נהגו כן עד קרוב לזמננו, 
אולם כיום, בכל המקומות אין מקדשים בבית הכנסת, למעֵט קהילות בודדות 

שעדיין נוהגות כן. ולדעת המשנה ברורה, קהילות אלו לא יבטלו מנהג חשוב 
זה שתוקן בידי הגאונים, ויש שהורה שרשאים להמשיך במנהגם אף בארץ 

ישראל. ]שו"ע רסט, א, ומשנ"ב ה; ביאורים ומוספים דרשו, 11[



האם מותר להאכיל קטן לפני תפילת שחרית?

קטן, אף כשהגיע לגיל 'חינוך', רשאי לאכול לפני קידוש, הן בשבת בבוקר 
והן בליל שבת; וכן רשאי לאכול בכל ימות השבוע לפני תפילת שחרית. וטעם 
הדבר, שאין איסור בעצם המאכל, אלא שחכמים גזרו שלא לאכול בזמנים 
אלו, אך בדבר שנוגע לתועלתו של הקטן, שלא יצטער במניעת האוכל, לא 

גזרו. ומסיבה זו, אף שבדרך כלל יש איסור בהאכלת קטן במאכלים אסורים 
– המכונֶה איסור 'ספיָּה' – מותר לגדול להאכיל קטן בזמנים אלו. ]שו"ע רסט, 

א, ומשנ"ב א; ביאורים ומוספים דרשו, 6[

 הדף היומי בהלכה

מעמדם של המחזירים בתשובה לקראת ביאת המשיח

קנין חכמה

חכמינו ז"ל אמרו: "אין בן דוד בא עד שיתמעטו התלמידים". ומפרש רש"י: 
התלמידים – שמחזיקים ידי ישראל להחזירם למוטב. כלומר, יהיו בישראל 
עבדים נאמנים להשי"ת, אלא שהם יהיו מועטים, ולא יהיה בכוחם לעצור 

בעד המשחיתים.
י אֶת  אִים נְאֻם ה' וְזָרַעְתִּ וכן כתוב בספר ירמיה על זמן הגאולה: "הִנֵּה יָמִים בָּ

הֵמָה", ומפרשת הגמרא, שזרע בהמה  ית יְהוּדָה זֶרַע אָדָם וְזֶרַע בְּ רָאֵל וְאֶת בֵּ ית יִשְׂ בֵּ
הוא אדם שאין בו לא מקרא ולא משנה ולא גמרא. וזרע אדם הם התלמידים 
הנ"ל, שיעצרו בעד זרע הבהמה ויחזירו את ישראל למוטב, עד שיתמעט זרע 

האדם, ואז יבוא משיח בן דוד.
]תורה אור, פרק יג[

התפרץ החפץ חיים בבכי ואמר : "בני, בני, וכי חושב אתה 
שהשבת היא שלי שאוכל להרשות לך לחלל אותה?!"

מסופר על עשיר גדול שחי בזמנו של ה'חפץ חיים' זצ"ל, וכפי גודל עשרו 
וממונו, כך גודל צרותיו שהתבטאו במחלתו הקשה ומחלות בני ביתו, אשר כל 

הרופאים אמרו נואש ולא יכלו להעלות ארוכה ומרפא למחלותיהם . 
יהודי זה היה רחוק מאד מתורה ומצוות , והפעיל את עסקיו אף בשבתות 

כבימי חול רגילים. 
לימים נזדמן לו לעשיר זה להיפגש עם סוחר גדול שהיה ירא שמים ומדקדק 
במצוות, ובאותה הזדמנות תינה לפניו את צערו, כי מצבו בכי רע, וכי כל הממון 
הרב שיש לו אינו שווה מאומה בו בזמן שכל משפחתו סובלת ייסורים קשים 

ומרים ומיני מחלות שונות שאין להם תרופה. 
הסוחר הציע לעשיר לגשת אל ה'חפץ חיים' ולבקש את ברכתו, אולם העשיר, 
שהיה רחוק מחיי תורה ומצוות, דחה כלאחר יד הצעה זו באומרו: וכי הרב 
הוא מלאך שתהיה באפשרותו לשנות הטבע? אך הסוחר הפציר בו מאד עד 

שהצליח לשכנעו לגשת לצדיק . 
כשנכנס הלה לבית הרב פרץ בבכי מר, ובתוך כך סיפר על הייסורים והמחלות 

שלו ושל בני ביתו, ובקש והתחנן מהרב שיואיל לברכו . 
אך הח"ח במקום לברכו, אמר לו: תן לי את ידך, ואז לחץ את ידי העשיר 
ואמר : 'לקראת שבת לכו ונלכה כי היא מקור הברכה ' – אם ברצונך ברכה, 

תתחיל לשמור שבת ואז הברכה תבוא מאליה . 
התנצל העשיר בפני הרב ואמר: אדוני הרב! וכי סבור אתה שיכול אני בקלות 
לשמור שבת?, והרי יש תחת ידי עשרות מפעלים וסגירתם ביום שבת תגרום 

לי הפסד של הון עצום!
כשמוע הרב את דברי העשיר , שוב לחץ את ידו באומרו: 'לקראת שבת לכו 
ונלכה כי היא מקור הברכה, והרי כבר אמרתי לך שהשבת היא – ורק היא – 

הברכה, ואם תשמור את השבת – הברכה תבוא מאליה'. 
העשיר לא ידע נפשו מרוב צער ולא היה מענה בפיו, אך לאחר זמן מה התעורר 
כאילו ממחשבתו ואמר: אדוני הרב, חשבתי ברגע זה על פתרון נפלא, הרי בעוד 
כעשרים יום תסתיים השנה הנוכחית, ואז אסכם את ההכנסות וההוצאות של 
כל המפעלים והחנויות, ולאחר מכן אתחיל לשמור את השבת, ואם כן, תרשה 

לי, אדוני הרב, לחלל רק עוד שלוש שבתות … 
כששמע הצדיק דברים אלו, התפרץ בבכי ואמר : 'בני, בני, וכי חושב אתה 
שהשבת היא שלי שאוכל להרשות לך לחלל אותה?! אלו השבת הייתה שלי 
באופן פרטי לא היה אכפת לי להרשות לך לחלל כמה וכמה שבתות, אולם 
השבת היא של הקדוש ברוך הוא בורא כל העולמות, ואם כן איך אוכל להעיז 

להרשות לך לחלל שלוש שבתות ?'. 



הדרך הטובה ביותר להביא לומדים נוספים היא לעשות סיום 
גדול לכבודה של תורה. אני משתדל לעשות סיומים ברמה הכי 

גבוהה, סעודות כיד המלך עם מנות סלומון, עוף, לחמניות וסלטים 
יוקרתיים, עם שולחנות מעוצבים 

הרה"ג ר' עמרם בינעט, מגיד שיעור ב'דף היומי' הפועל רבות להרחבת מעגל הלומדים, בראיון חגיגי לרגל תחילת לימוד מסכת 'מכות'. 
יעקב א. לוסטיגמן 

מיליוני יהודים שומרי מצוות הפזורים ברחבי העולם, מציינים היום בחגיגיות 
רבה את תחילת לימוד מסכת 'מכות' במסגרת המחזור הי"ג של הדף היומי. 
שוחחנו עם הרה"ג ר' עמרם בינעט, מגיד שיעור בדף היומי בבית המדרש לעלוב 
בבית שמש זה למעלה מ-12 שנים, ובשלוש וחצי שנים האחרונות הוא מוסר 

שיעור דומה גם בבית המדרש של חסידי ויזניץ - מונסי בעיר. 
לצד השיעורים שמוסר הרב בינעט בעירו, הוא פועל להרחבת מעגלם לומדי 
הדף היומי בכל רחבי הארץ והעולם. בין היתר הוא מפיץ מודעות פרסום 
מפתיעות ומעוצבות בטוב טעם, המתגלגלות במיילים ועוברות מרשימת תפוצה 
אחת לחברתה, כשהן מזכירות לציבור הרחב שבימים הקרובים יתחילו ללמוד 

מסכת חדשה, וזה הזמן להצטרף ללימוד 'הדף היומי'. 
"הסוד בריבוי מעגל הלומדים בדף היומי", אומר הרב בינעט, "הוא לעשות 
עסק גדול מכל סיום מסכת והתחלתה של מסכת אחרת. הדרך הקלה ובטובה 
ביותר להביא לומדים נוספים היא לעשות סיום גדול לכבודה של תורה. אני 
באופן אישי משתדל לעשות סיומים ברמה הכי גבוהה, סעודות כיד המלך עם 
מנות סלומון, עוף, לחמניות וסלטים יוקרתיים, עם שולחנות מעוצבים ואפילו 

אורגניסט שמלווה את האירוע, במידת האפשר והיכולת. 
"מצד אחד, לומדי השיעורים מעדיפים שהסיום יהיה אירוע פנימי לחברי 
השיעור, כדי שהם יוכלו לחגוג יחד את ההישג שלהם בסיומה של מסכת 
נוספת. מצד שני, לעשות אירוע המוני לכל חברי הקהילה ובאי בית הכנסת, 
תורם רבות להרחבת מעגל הלומדים. לכן אני משלב בין שתי הדרכים, בדרך 
כלל אנחנו עושים סיום כאירוע קטן ופנימי לחברי השיעור, אבל אחת לתקופה 
אנחנו עורכים גם אירוע גדל ומרשים, עם קהל רב, ומיד לאחריו אנחנו מרגישים 

את העלייה במספר הלומדים. 
"בימים האחרונים נכנסתי לחנות ספרים בבית שמש, וראיתי חבר שקונה 
מסכת 'מכות'. שאלתי אותו 'אתה לומד דף היומי? לא ידעתי', והוא השיב לי 
שהוא מסיים עכשיו 'סנהדרין'. "התחלתי ללמוד את מסכת סנהדרין בזכות 
הסיום הגדול שעשית על מסכת בבא בתרא", הוא אמר לי. "ראיתי את האברכים 
משתתפי השיעור כשפניהם קורנות מאושר, והתמלאתי בקנאת סופרים המרבה 

חכמה כידוע". 
הרב בינעט מוסיף עוד: "חשוב גם לעבוד בדרך של 'שימור לקוחות'. אין 
סיבה שחברות מסחריות יעשו זאת, ואנו, מגידי השיעורים לא נטרח לחזר 
אחר המשתתפים הקבועים. אפשר ורצוי להרים טלפון מדי פעם למי שקצת 
מתחיל להחסיר בשיעורים היומיים, לשאול אותו מה קרה שההגעה לשיעור 
הפכה קשה יותר, ולפעמים מספיק רק עצם ההתעניינות כדי לגרום לו לחזור 

ולהשתתף בקביעות למשך תקופה ארוכה. 
"כמובן שחשוב להזכיר לקהילה כולה לפני תחילת לימוד מסכת חדשה. 
אנשים אוהבים להצטרף ללימוד דווקא ב'תחנות' של תחילת מסכת. מעטים 
הם המצטרפים באמצע המסכת. ולכן יש לנו עכשיו הזדמנות מיוחדת עם 
תחילת לימוד מסכת מכות, שזו גם מסכת ישיבתית שכולם למדו אותה פעם 

בישיבה ומכירים את הבסיס שלה לכל הפחות, וגם מסכת קצרה שמהווה אתגר 
לא מורכב במיוחד למתחילים. הם מבינים שהם יכולים לסיים מסכת בתוך 

שלושה שבועות, ומי הוא זה שאינו רוצה לסיים מסכת?". 
• אנחנו רואים לא פעם שאנשים מצטרפים ללימוד,  אבל אחרי תקופה הם נופלים ולא 

מצליחים להמשיך. למה זה קורה? 
"מהניסיון שלי, רוב הנפילות באות דווקא בימים שבהם אין לחץ ואין עול גדול. 
נהוג לחשוב שהנשירה הגדולה היא בערבי חגים כמו ערב פסח וערב סוכות 
שאלו הם הימים הכי לחוצים בשנה, אבל האמת שיש הרבה יותר נפילות דווקא 
בימי חול המועד, כשלא עובדים, לא הולכים לכולל, יש את כל היום פנוי ובכל 
זאת אנשים נופלים. דווקא החופש הזה מסוכן יותר לשגרה החיובית, הרבה 
יותר מאשר העומס של ערבי החגים. זה מראה לנו שהבעיה היא לא בעומס 
או בטרדות הרבות, אלא דווקא בהרפייה. כשאדם מרפה מהלחץ היומיומי, הוא 
נמצא במבחן קשה. האם הוא יצליח להחזיק את עצמו עם העול של ההשתתפות 
היומית הקבועה בשיעור? בדרך כלל כן, אבל לפעמים אנשים לא מצליחים 
לעמוד בזה. ולכן צריך להתכונן לכך מראש, המגיש שיעור צריך לדבר על זה 
מבעוד מועד, ולהכין את האנשים לקראת הניסיון הזה של החופשה וימי חול 
המועד. להזכיר להם שלא ניתנו ימים טובים לישראל אלא כדי שיעסקו בתורה. 
"כמובן שתפקידו של המגיד שיעור גם לשמור על רמה לימודית מתאימה 
לקהל המשתתפים. אם מדובר בתלמידי חכמים הוא צריך לבוא מוכן עם קצת 
מפרשים כדי להעשיר את הלימוד ולהיכנס איתם לעומק הסוגיות לפחות מדי 
פעם. אם מדובר בקהל של בעלי בתים, אפשר להרחיב יותר במדרשים, סיפורים 
ומשלים. אפשר ללמוד את אותו הדף בצורה יבשה, או ללמוד אותו עם הרבה 
מאוד תוספות שמעשירות את הנלמד והופכות את הלימוד למעניין יותר. להביא 
דוגמאות אקטואליות מעולם המעשה ומנושאים הקרובים ללבם של הלומדים. 
"ועוד משהו, רבים מהלומדים באים בזכות הנשים שדוחקות בהם להשתתף 
בשיעור. לא בכדי אמרו חז"ל שהנשים הן אלו שמשלחות את בעליהן ללמוד 
תורה. כולנו יודעים שהכל תלוי בבית, ואם האשה לא תתמוך בבעלה ותעודד 
אותו לצאת וללמוד בשיעור מדי ערב, הוא ינשור מהר מאוד. אפשר לומר 
שמאחורי כל משתתפת בשיעור דף היומי, עומדת משתתפת סמויה שנמצאת 
בבית ולפעמים גם מתמודדת עם קשיים בזמן שבעלה יושב בנחת ולומד תורה. 
"אני יודע על שיעורים שמארגנים מדי פעם שבת התאחדות למשתתפי 
השיעור, ויש שהגדילו לעשות ומזמינים גם את נשות הלומדים שסועדות 
בצוותא. לא חייבים לנסוע למירון כיד לעשות שבת התאחדות. אפשר לעשות 
את זה גם באולם של בית הכנסת בו אתם מקיימים את השיעור הקבוע, לדאוג 
רק לסעודות שבת כיד המלך, ולהזמין את הציבור להשתתף. כל מי שעשה את 

זה מעיד על תוצאות נפלאות ועל השפעה לטווח הקצר והארוך. 
 "והכי הכי חשוב זה לזכור שלא עליך המלאכה לגמור. תמיד יש הצלחות 
ויש אכזבות. אנחנו צריכים לעשות את המוטל עלינו. להשתדל ככל יכולתנו 
להגדיל תורה ולהאדירה, להרבות את מספרם של לומדי התורה, ובעז"ה בסופו 

של דבר רואים תוצאות נפלאות". 
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פעם הגיע תקציב ממשלתי של מיליון שקל לישיבה, על ידי אחד 
העסקנים שעמל שנה שלמה להשגתו. כשהתברר לרבינו שהיתה שם 
התחכמות קטנה בהצהרות, לא הסכים בשום אופן לקחת את הכסף 

וגם על הסירוב לבקשת התורם שתרם חצי מיליון ש״ח - 'חסד ואמת' אצל רבי נתן צבי פינקל זצוק"ל
"וַיְהִי כִּרְאֹת אֶת הַנֶּזֶם וְאֶת הַצְּמִדִים" )בראשית כ"ד, ל'(   

וברש״י: אמר עשיר הוא זה ונתן עיניו בממון.
"אמת לאמיתה"

"כל אורחות ה' חסד ואמת" )תהילים כה, י(, הסבא מסלבודקה זצ"ל, זקנו 
של רבי נתן צבי פינקל זצוק"ל, היה מרבה להביא פסוק זה, בו מבואר שמידות 
החסד והאמת אינן מידות נפרדות, אלא הן היינו הך. כך גם נאמר בפסוק: "תתן 
אמת ליעקב חסד לאברהם", כי שתי המידות חד הן, רק חסד הנובע ממידת 

האמת ראוי להיקרא חסד. חסד שסותר את האמת אינו חסד, אלא להיפך. 
ככל שרבינו היה כל כולו חסד, נתינה והשפעה, סלד מכל דבר שהיה בו ריח 
של חוסר אמת. הוא היה כה דבוק לאמת עד שכאשר שמע דבר שקר, לא נזקק 

לומר שאינו אמת, ראו זאת על פניו. 
ביקשו ממנו פעם לחתום על עניין שיכול היה לעזור מאד לישיבה בהשגת 
תקציבים. המסמך לא היה חלילה שקרי, אלא שגם אמיתי לגמרי לא היה. רבינו, 

במידת האמת שהיתה לו, היה נחרץ שלא לחתום בשום אופן על מסמך זה. 
פעם, הגיע תקציב ממשלתי של מיליון שקל לישיבה מאחד ממשרדי הממשלה, 
תקציב שסודר על ידי אחד העסקנים שעמל שנה שלמה להשגתו. כשהתברר 

לרבינו שהיתה שם התחכמות קטנה בהצהרות, לא הסכים בשום אופן לקחת 
את הכסף, באומרו שתורה ניתן לבנות רק עם כסף ישר. 

סיפר הג"ר צבי פרצוביץ, שאירע פעם, שאביו של אחד התלמידים תרם 
לישיבה סכום עצום של חצי מיליון שקל, אולם היתה בפיו בקשה צנועה עבור 
בנו, תלמיד הישיבה. מילוי הבקשה היה נתון בידי אחד מראשי הישיבה, שהיה 
אחראי על אותו בחור. ניגשו לרבינו, וביקשו שישפיע על הרב האחראי שיסכים 
למלא את בקשתו של אותו הורה, כדי שתהיה תועלת לישיבה, אך רבינו הגיב 
בנחרצות: "את התפקיד הזה נתתי לו, לא אתערב בהחלטותיו כמלוא נימה, 

גם אם קיים שיקול של חצי מיליון, ואפילו מיליון. לא אתערב".
מטבעו אהב רבינו לשמוע הרבה דעות בעניינים שעסק בהם, וכפי שנאמר: 
"תשועה ברוב יועץ". אולם בסופו של דבר, אחרי שמדד היטב בפלס שכלו את 
כל הדעות, החליט מה ואיך לעשות על פי האמת, ואז היה עומד על דעתו כצור 
חלמיש. את פני המתנגדים והכועסים קיבל בחיוך ובהבנה, ואף דאג לרצותם, 

אולם מהאמת לא הסכים לזוז. 
)מתוך "בכל נפשך" - תולדות רבי נתן צבי פינקל זצוק"ל(
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